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تازهها

همایوناسعدیان:

»چند مترمکعب عشق«، نمونه عالی 
سینمای تلخ امیدوار کننده است

»چند مترمکعب عشق« پایان تلخی داشت، دو 
ش��خصیت اصلی قصه در پایان فیلم در میان انبوه 
آهن ه��ا می مردند اما حداق��ل من یکی حالم خوب 
ب��ود، چرا این اتفاق می افت��د؟ چون محمودی یک 
نگاه شریف و انسانی به قضیه دارد. به گزارش تسنیم، 
»چند مترمکعب عشق« فیلم تحسین شده برادران 
محمودی این روزها روی پرده سینماهای ایران است. 
فیلمی که در زمان جش��نواره تحس��ین بسیاری از 
بزرگان سینما را به همراه داشت و امروز نیز در اکران 
با وضعیت تقریبا قابل قبولی برای یک فیلم اولی بدون 
چهره مواجه شده است. همایون اسعدیان، کارگردان 
سینما و تلویزیون ایران در گفت وگو با تسنیم، درباره 
این فیلم صحبت می کند: من هنگام تماشای فیلم و 
وقت بیرون آمدن از سینما حالم خوب بود، فیلم پایان 
تلخی داشت، دو شخصیت اصلی قصه در پایان فیلم 
در می��ان انبوه آهن ها می مردند اما حداقل من یکی 
حالم خوب بود و فکر می کردم مشغول تماشای یک 
فیلم عاشقانه هس��تم. چرا این اتفاق می افتد؟ چون 
آقای محمودی یک نگاه ش��ریف و انسانی به قضیه 
دارد. نگاهی که در آن حتی آن مرگ تلخ هم منجر 
به ناامیدی نمی ش��ود، چیزی شبیه رومئو و ژولیت... . 
من فیلم را که می بینم ناامید نمی شوم از عشق. در 
دل فقر، فلاکت، سیاهی و بدبختی، سازنده عشق را 
پیدا می کند و بیرون می کشد و به ما نشان می دهد. از 
این جهت فیلم برای من بشدت دوست داشتنی است، 
چ��ون هیچ وقت نمی خواهد در بین این بیغوله های 
زندگی افغان ها، فقط نش��ان دهد که آنها بدبختند، 
بیچاره اند، مشکلات دارند... همه اینها هست اما نکته 
مهم و گفته نشده تمام این مدت این است که فیلم 
نشان می دهد با همه این تفاصیل، آنها دارند زندگی 
می کنند، عاشق همدیگر می شوند و برای زندگی شان 
تلاش می کنند. به این ترتیب نگاه انسانی فیلم، برای 
من بشدت قابل توجه اس��ت. به زیبایی در دل فقر، 
انس��انیت را پیدا می کند و در دل جاهایی که ظاهر 
کار نشان می دهد، مناسبات انسانی عمیق در حال از 
بین رفتن است، زیباترین رابطه ها را نشان می دهد. 
همین نگاه اس��ت که فیل��م را از یک نگاه متعلق به 
صفحه حوادث روزنامه ای دور کرده است. به راحتی 
می شد رفت در آنجا و یک فیلم کاملا تلخ و سیاه را 
ساخت و بعد هم استدلال کرد که این واقعیت است 
و حتی بدتر از این هم وجود دارد. اما محمودی این 
کار را نکرده است چون نقش خودش را در سینما بلد 
است. حضور محمودی در این فیلم کاملا محسوس 
اس��ت و این تفاوت اساسی سینما با صفحه حوادث 
روزنامه هاست. اینکه من دست یک مولف با یک نگاه 
انسانی را پشت کار می بینیم و عشق و امید به آینده 
یکی از محورهای اساسی این فیلم است. این فیلم در 
برخی مواقع من را یاد فیلم »نیاز« انداخت. آنجا هم 
فقر و بدبختی و مش��کل و مساله است اما آنجا هم 
یک نگاه انسانی وجود دارد که فیلم را نجات می دهد. 
ما می توانیم س��راغ همه این جور سوژه ها برویم اما 
مساله اینجاست که نقش ما به عنوان یک سینماگر 
کجاس��ت؟ فیلم از جهت کارگردانی هم کار سختی 
داشت اما نتیجه واقعا رضایتبخش است. فقط کافی 
است به سکانس فرار بچه از ختنه نگاه کنید تا متوجه 
ش��وید چه کارگردانی دقیق، حساب شده و جالبی 

دارد و برای یک فیلم اولی بسیار قابل توجه است.

میکائیل در قشم
س��ریال »میکائیل« به کارگردانی س��یروس 
مق��دم همچنان در قش��م در حال ضبط اس��ت 
و تصویرب��رداری آن ب��ه مرز ۸۰ درصد رس��یده. 
به گزارش ایسنا، س��ریال پلیسی »میکائیل« به 
تهیه کنندگی الهام غفوری، کاری از ش��بکه یک 
سیماس��ت که این روزها گروه س��ازنده، مشغول 
گرفتن سکانس های اکشن این مجموعه هستند. 
حدود یک ماه است که گروه سازنده »میکائیل« 
به همراه بازیگران اصلی این مجموعه به قشم سفر 
کرده اند و تا اواسط بهمن ماه کارشان در قشم به 
پایان می رس��د. »جزیره هنگام« و »جنگل حرا« 
از جمله لوکیش��ن هایی اس��ت که گروه سازنده 
»میکائیل« اکنون مش��غول ضبط سکانس های 
پلیس��ی این س��ریال در آنجا هس��تند. س��ریال 
»میکائی��ل« ک��ه در حال حاض��ر مراحل پایانی 
تصویربرداری اش را می گذارند، یکی از گزینه های 
نوروزی امسال شبکه اول است اما این خبر هنوز 
به قطعیت نرسیده است. این مجموعه پلیسی با 
مش��ارکت نیروی انتظامی در حال ساخت است. 
در خلاصه داستان این سریال پلیسی آمده است: 
رسول دوس��ت عزیز و رفیق میکائیل، به اشتباه 
قربانی توطئه اش��رار می شود. میکائیل که پلیس 
سختکوش و پرتلاشی است، برای استقرار نظم و 
آرامش بیشتر، عزم خود را جزم می کند و با تکیه 

بر حمایت های مردم، دل به دریا می زند.

شجاعیکیاسری:

سرافراز 
به دنبال کوچک سازی صداوسیماست

عض��و ناظر مجل��س در ش��ورای نظ��ارت بر 
صداوس��یما با بیان اینکه رئیس جدید صداوسیما 
به دنبال کوچک س��ازی این س��ازمان است، گفت 
که ح��دود 15۰ تا 2۰۰ اداره کل در صداوس��یما 
باید حذف ش��ود. س��یدرمضان شجاعی کیاسری 
در گفت وگو با ایس��نا، اظهار ک��رد: طبیعتا مدیر 
جدید س��ازمان صداوسیما سیاس��ت های جدید 
و خلاقیت ه��ای جدیدی دارد. ایش��ان می خواهد 
با تیمی کار کند که بتواند سیاس��ت های ایش��ان 
را اجرای��ی کند. به هر ح��ال مدیران قبلی هر چه 
خلاقیت و ابتکار داشتند به انجام رساندند و طبیعتا 
باید با تیم جدید بتوانند برنامه هایش��ان را محقق 
کنند. این عضو ناظر مجلس در شورای نظارت بر 
صداوسیما یادآور شد: ما در جریان تغییرات سازمان 
صداوسیما هستیم و آن را لازم و ضروری می دانیم 
اما به نظر من باید تدبیر بیش��تری صورت گیرد تا 
آدم های جدی تر، کارکش��ته تر و آشناتر به مقوله 
رسانه در سازمان صداوس��یما حضور یابند تا این 
سازمان بتواند موفق تر از گذشته به کار خود ادامه 
دهد. شجاعی کیاس��ری تصریح کرد: آقای سرافراز 
به دنبال کوچک سازی سازمان صداوسیماست که 
حتما هم ض��رورت دارد اما این کار باید با تدبیر و 
آرامش همراه باش��د. عضو ناظر مجلس در شورای 
نظارت بر صداوس��یما با بیان اینکه حدود 15۰ تا 
2۰۰ اداره کل در س��ازمان صداوسیما باید حذف 
ش��ود، اضافه کرد: طبیعتا نیروهای این س��ازمان 
تعدیل می ش��وند و باید کاهش پیدا کنند. ممکن 
اس��ت عده ای جابه جا ش��وند و در جاهای دیگری 
از آنه��ا اس��تفاده ش��ود اما به هر حال م��ا با اصل 
کوچک سازی موافق هستیم و امیدواریم این کار با 

تدبیر و تامل بیشتری صورت گیرد.

»روباه« به ارمنستان می رود
محسن دارسنج از پایان فیلمبرداری »روباه« به 
کارگردانی بهروز افخمی تا 1۰ روز دیگر در تهران و 
گرفتن چند سکانس در ارمنستان خبر داد. محسن 
دارس��نج، چهره پرداز سینمای ایران در گفت وگو با 
مهر با اش��اره به اینکه تا 1۰ روز دیگر فیلمبرداری 
»روب��اه« به کارگردانی به��روز افخمی در تهران به 
پایان می رسد، گفت: در حال حاضر بازیگران اصلی 
ای��ن فیلم از جمله آرش مجی��دی، جلال فاطمی، 
حمی��د گ��ودرزی و مرجان ش��یرمحمدی جلوی 
دوربین رفته اند و مشغول فیلمبرداری سکانس های 
خیابانی »روباه« هستیم. وی تاکید کرد: با توجه به 
برنامه ریزی های انجام شده فیلمبرداری بزودی در 
تهران به پایان می رس��د و گروه برای گرفتن برخی 

سکانس ها برای 4 روز به ارمنستان می روند.

فیلم ناهید پناهنده 
آماده اکران می شود 

فیلم سینمایی »ناهید« اولین ساخته سینمایی 
آی��دا پناهن��ده برای حض��ور در بخش »ن��گاه نو« 
جشنواره  فیلم فجر آماده نمایش می شود. به گزارش 
ایس��نا، آیدا پناهنده یکی از 2 کارگردان زنی است 
که در بخش فیلم اولی های فجر حضور دارد. سهیلا 
گلستانی با فیلم »دو« دیگر کارگردان زن این بخش 
اس��ت. بیژن امکانیان، تهیه کننده این فیلم درباره 
روند تولید این فیلم گفته بود: این فیلم با 37 جلسه 
تصویربرداری در بیش از 3۰ لوکیشن در بندرانزلی 
مقابل دوربین رفته و یک فیلم آپارتمانی نیست. وی 
همچنین توضیح داده بود: این فیلم شخصیت محور 
است و محرک اصلی برای پیشبرد داستان، برعهده 
شخصیت هاس��ت؛ فیلم��ی رئالیته که ب��ر مبنای 
واقع گرای��ی بنا ش��ده و روایتی از داس��تان زندگی 
پرس��وناژی به نام »ناهید« است که تلاش می کند 
س��ر و س��امانی به زندگی خود بدهد. س��اره بیات، 
پژمان بازغی، نوید محمد زاده، پوریا رحیمی س��ام، 
نس��رین بابایی و میلاد حسین پور از بازیگران اصلی 
فیلم سینمایی »ناهید« هستند. از دیگر بازیگران این 
پروژه سینمایی هم می توان به فریبرز زیده سرایی، 
محمدرضا راد، مهرداد بخشی، فریده دریامج، عباس 
آستانه، ابوذر جلالی، کهن قنبریان، سیامک مظفری، 
س��ینا ناظمی، امیر مهدی صفت، مریم ش��عبانی، 

مسعود بدرطالعی و فاطمه مظلوم اشاره کرد.

اولین فیلم سینمایی مهدی مظلومی 
کلید خورد

فیلم س��ینمایی »س��ه بیگانه در س��رزمین 
ناش��ناخته« ب��ه کارگردانی مه��دی مظلومی و 
تهیه کنندگی مسعود ردایی کلید خورد. به گزارش 
تس��نیم، بعد از مدتی وقفه فیلم »سه بیگانه در 
سرزمین ناشناخته« به کارگردانی مهدی مظلومی 
دوباره وارد مرحله تولید ش��د و دس��ت اندرکاران 
فیلم با امین حیایی، محمدرضا ش��ریفی نیا، لیلا 
اوت��ادی، رضا ش��فیعی جم، برزو ارجمند، س��حر 
قریش��ی و... برای ایفای نقش های اصلی به توافق 
رسیدند؛ فیلمی که پیش از این »ماموریت تهران« 
نام داش��ت و بتازگی نام »سه بیگانه در سرزمین 
ناش��ناخته« برای آن انتخاب ش��ده است. اولین 
پلان ه��ای این فیل��م روز چهارش��نبه در میدان 
آزادی جل��وی دوربین رفت ک��ه بازیگران اصلی 
در آن حضور داش��تند. این فیلم بازیگران دیگری 
نیز دارد که بزودی انتخاب می ش��وند. اولین فیلم 
بلند سینمایی مهدی مظلومی داستان سه مامور 
خارجی است که برای انجام عملیاتی با یک نقشه 
دقیق و از پیش تعیین ش��ده وارد ایران می شوند 
اما از لحظه ورود با موقعیت ه��ای ویژه ای روبه رو 

می شوند که برنامه هایشان را به هم می ریزد. 

مرتضیاسماعیلدوس�ت:ملبورن،فضاییت�ازهبرای
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بهطورکاملمنتشرنخواهدشداماحاوینکاتارزندهایاز

فیلمنامهنویسیاست.
***

درابت�داازحض�ورملبورندرجش�نوارههایخارجی
بگوییدوتصویریکهازایرانارائهدادهاست.

فیلم ملبورن تصویر بس��یار روش��نی از ایران امروز را 
در جش��نواره ها نشان داده است. مثلا در گفت وگویی که 
با مجله نیسمیزین ایتالیا داشتم و به فارسی هم ترجمه 
ش��ده مدام به فضای مدرنی که از ای��ران در فیلم وجود 
دارد اش��اره می شد و برایشان جالب بود که تصویری که 
ارائه می شود، نمایشگر یک جامعه فقیر با امکانات کم برای 
زندگی نیست. همانجا هم گفتم که این بخشی از تصویر 
واقعی زندگی متوسط در تهران است. یعنی شکلی جدید 
از تکنولوژی و ابزار مدرن زندگی در ایران برای خارجی ها 
به نمایش درآمده است که البته به اقتضای داستان است. 
از طرفی فیلم در جش��نواره های مختلف باعث سرافرازی 
ایران شده است. از جمله می توانم به فستیوال معتبر قاهره 
اشاره کنم که به دلیل شرایط سیاسی، دولت مصر به ما ویزا 
نداد و فیلم در آنجا به نمایش درآمد و حتی عنوان بهترین 
فیلم را از آن خود کرد. در اختتامیه آن، وزیر فرهنگ مصر 
روی صحن��ه آمد و از هنر ایرانی تقدی��ر و از ما به خاطر 
اشتباه دولت خود عذرخواهی کرد. به نظرم اینها می تواند 

معنی برافراشتن پرچم ایران باشد.
درگیریحسیتماشاگرخارجیبافیلمملبورنچگونه

بود؟
این فیلم دارای مضامینی با اشتراکات انسانی است که 
ممکن است در هر کشوری پیش بیاید. یعنی هر شخصی 
در ه��ر کجای دنیا می تواند با فیلم ارتباط برقرار کند و با 
ش��رایطی مشابه خود را در آن موقعیت ببیند. از این نظر 
همذات پنداری با فیلم در تماشاگران آنها هم وجود داشت. 
حتی جالب است که پیتر دبروگ سرمنتقد معروف ورایتی 
نقدی نوش��ته که یک جایی به حرف ما نزدیک می شود 
که فیلم ملبورن، فاصله بین تماش��اگر غربی با سینمای 
ایران را کم می کند. تقریبا در همه فستیوال ها، بلیت های 
اینترنتی ملبورن از قبل به فروش می رسید و سالن ها پرُ 
بود. حالا هم این فیلم را در ایتالیا به صورت دوبله ش��ده 
در حال اکران داریم و قرار اس��ت در سه کشور دیگر هم 
به نمایش دربیاید و مسلما اینها به علت جذابیت داستانی 
است که در همه جای دنیا می تواند رخ دهد و نه چیزهای 

حاشیه ای دیگر.
چهمسیردشواریبرایانتخابتهیهکنندهفیلماولتان

داشتید؟
 همه تلاشم را کردم که با توجه به مساله درستی که 
می گویی، فیلمنامه را طوری بنویسم که شرایط ساخت را 
داشته باشد چون می دانستم در این آشفته بازار رقابتی، 
فیلم ساختن سخت اس��ت. متاسفانه فیلمنامه در دفتر 
تهیه کننده ای 7 ماه بیهوده تلف ش��د بعد از آن به دفتر 
آقای کوثری ارائه شد که خوشبختانه ایشان زودتر به من 
گفتند که فعلا امکان ساخت وجود ندارد تا اینکه به دست 
آقای نوروزبیگی رسید. من تمام تمرکز خود را گذاشتم تا 

فیلمنامه ای بنویسم که برای همه جذابیت داشته باشد.
عمدهنقدهاوگفتههادربارهملبورن،تبعیتازسینمای
فرهادیس�مبودهاستوبهنظرمقابلیتهاییکهفیلمدر

زمینهفیلمنامهداردراتحتالشعاعقرارمیدهد.
در یک جمل��ه باید بگویم که من ب��ه دنبال رعایت 
قراردادهای فیلمنامه نویسی بودم و اصلا فکر نمی کردم که 
چنین تعبیرهایی از فیلم من شود. من چندین ایده داشتم 
و ملبورن را به لحاظ جذابیت انتخاب کردم. از طرفی اگر 
نسل من تحت تاثیر فیلمسازان شناخته شده ای مانند آقای 

فرهادی نباشد که مساله ای غیرطبیعی است. 
اگرچهن�وعبازیآقایمعادیدرپرداختش�خصیت
کمکزیادیکردهاس�تاماکاشب�رایجلوگیریازاین
تش�ابهاتن�زدبرخیاف�راد،ازبازیگردیگریاس�تفاده

میکردید.
بگ��ذار چیزی را صادقانه به تو بگویم. اگر باز هم فیلم 
ملبورن را بس��ازم، باز هم این نق��ش را به پیمان معادی 
خواهم داد. برچسب فرهادی با بار منفی خود همینطور 
از ط��رف برخی افراد به کارگردان های دیگر از جمله من 
زده ش��د. من آدم نقدپذیری هستم و معتقدم نقد خوب 
می تواند به فیلم هم کمک کند اما نقد خوب با غرض ورزی 
فرق دارد. باز هم توصیه ای که به هم نسل های خود دارم 
این است که براساس یک درام موثر از طبقه متوسط و در 
یک آپارتمان فیلم بس��ازید و اصلا فکر نکنید که فیلمی 

شبیه ملبورن خواهید ساخت! 
ش�مابهط�ورآکادمیکهمآموزشفیلمنامهنویس�ی

دیدهاید؟

نه، من تقریبا از سال ۸۰ درس های فیلمنامه نویسی 
را به طور ش��خصی دنب��ال کردم. در واقع یک مدرس��ه 
خصوصی فیلمنامه نویس��ی را برای خودم درست کردم و 
سال ها منتظر ماندم که با پختگی لازم اولین فیلم بلندم 
را بس��ازم. البته در این مدت تیزر، فیلم کوتاه و مس��تند 

ساخته ام.
شماازاستراتژیفیلمنگاریفرهادیاستفادهکردید،
اینروش�یاس�تکهدرفیلمهایام�روزهالیوودیهم
شاهدیم.یعنیاستفادهازساختارشاهپیرنگکهبرخیاز

مولفههایخردهپیرنگراهمداراست.
خیلی خوشحالم که از این کار آگاهی داری. پس برویم 

به سمت مباحث تخصصی فیلمنامه نویسی؟
بل�ه!چونبهخوبیهم�هنقطهگذاریهایاس�تاندارد

فیلمنامهنویسیدرملبورنرعایتشدهاست.
ممنونم. حالا برویم س��راغ ساختار فیلمنامه. ملبورن 
یک گام بعد از س��ه نقطه گذاری های س��یدفیلدی است 
که در نس��ل بعد توسط رابرت مک کی نقطه دیگری هم 
اضافه ش��د. من در فیلمنامه اولیه ای که براساس تئوری 
مک کی نوشته بودم، بررس��ی کردم که تعدد صحنه، به 
معنی تغییر زمان و مکان ندارم. یعنی نماهایی طولانی را 

در برابر تماشاگر می گذارم.
کهمیتوانستریتماثررابسیارپایینبیاورد.

آفرین! این مس��اله مهمی بود. بیننده می خواهد که 
فضا عوض شود. فرانس��وی ها در قرن 1۸ روش جدیدی 
را هوشمندانه با عنوان صحنه فرانسوی ارائه دادند. آنها هم 
تئاترهای وحدت مکانی و زمانی به صورت رئال داشتند و 
برای ایجاد تنوع نزد بیننده شخصیت های فرعی دیگری 
را هم به تناوب وارد صحنه کردند. با ورود شخصیت های 
دیگر، دینامیسم روابط بین شخصیت های اصلی هم عوض 
می شود و در واقع صحنه تغییر می کند. یعنی در جایی که 
مثلا زن و ش��وهری تنها در صحنه حضور دارند، با ورود 
ش��خص جدیدی مثل مادر یکی از آنها نقشی تازه را ایفا 

می کند و شکل رابطه و بحث بین شان تغییر می یابد. 
مانندصحنهمربوطبهحضورش�یمادرخانهش�انکه

ناراحتیسارارامبتنیبردعوایخودجلوهمیسازند.
احس��نت! یعنی من خلل عدم تعدد صحنه را با این 
تکنی��ک جبران ک��ردم که نمونه ای زیب��ا از این روش را 
س��یدنی لومت در فیلم دوازده مرد خش��مگین نش��ان 
می ده��د. ما به طور مداوم در ملبورن با ش��خصیت هایی 

متعدد در فاصله ای کوتاه برخورد 
می کنیم. یعنی با پدرِ نوزاد، پرستار، 
پلیس و اختلافات مواجه می شویم.
ازاینروایتهایفرعیبهخوبی
درجهتکمکبهشخصیتپردازی
امیرعلیاستفادهش�دوازطرفی
پیوندصحنههادرراستایوحدت

رواییاست.
جالب است که هیچ منتقدی 
تا حالا به این اشاره نکرده بود. من 

متاسفم که در جشنواره فیلم فجر آنقدر حاشیه وجود دارد 
که نمی توان به دنبال نق��د خاصی رفت. حتی درباره تم 
فیلم هم خیلی ها به دلایل حاشیه ای، تم فیلم را قضاوت 
عنوان می کردند که نمی دانم چه ربطی به تم ملبورن دارد. 
منایدهوتمهایاشتباهیدربارهاینفیلمخواندم.در
صورتیکهتمملبورنمربوطبهمواجههمسؤولیتانسان

درجامعهمدرنامروزاست.
بله! تم ما در ملبورن مس��ؤولیت پذیری آدمی است و 
با مضامین اخلاقی به دنبال مطرح کردن مسائل انسانی 
هستیم. من می بینم که متاسفانه مسؤولیت پذیری در نسل 
ما چقدر کمرنگ ش��ده است. بیا با نسل پدران خودمان 
مقایسه کنیم که در زمان جنگ یکی از چیزهایی که باعث 
ایثار و رفتن به جبهه می شد، همین مسؤولیت پذیری بود. 
ایثاری که افرادی مانند عباس دوران ها و دیگران در رفتن 
به جبهه می داش��تند، با توجه به همین مس��ؤولیتی بود 
که در مقابل کش��ور احساس می کردند. اینها افراد کمی 
نیس��تند و به طور واقعی اسطوره بودند. نمی دانم چرا و با 
چه شرایطی بعدها این احساس مسؤولیت کم شده است! 
البته از جهاتی نسل ما قربانی هم هست و خیلی نمی شود 
به آن ایراد گرفت ولی این آس��یب وج��ود دارد. برای آن 
نسل، جنگ تجربه جالبی بود و سنگ محک خوبی داشت 
که واقعا آنها سربلند بیرون آمدند و نمی توان به هیچ وجه 

انکار کرد.
تنهادربارهنقشنازی،خواهرامیرعلینتوانستمارتباط

چندانیباپرداختشخصیتاصلیبیابم.
اصلی تری��ن وظیفه ای که این ش��خصیت های فرعی 
دارند، تابش نوری در جهت شناس��ایی شخصیت اصلی 
اس��ت که در این جنس از فیلم ها بسیار مهم است. نازی، 
ج��دای از اینکه داس��تان را در صحنه های معرفی پیش 
می برد به خاطر این در این فیلم حضور دارد تا به شناخت 
شخصیت امیرعلی کمک کند. مثلا امیرعلی در مقابل او 
نقش برادر بزرگ تر و سختگیر را بازی می کند و بیننده در 

واقع از طریق او امیرعلی را می شناسد. 
میتوانی�دب�هط�ورمصداقیبهتابش�یکهن�ازیبر

شخصیتامیرعلیداشت،اشارهکنید؟
بل��ه! مثلا آن لحظه ای که امیرعلی ب��ه نازی که کار 
اش��تباهی کرده و می خواهد به روح پدرش قسم بخورد 
می گوید، قس��م نخور. در واقع با این دیالوگ بخش��ی از 
ش��خصیت امیرعلی را مبنی بر پایبن��دی به اخلاقیات 
درمی یابیم که بعدا می بینیم همی��ن آدم در مقابل یک 
وضعیت نامتعادل به چه تصمیمی می رس��د. دارم درباره 
بعد شخصیت صحبت می کنم. از طرفی ما از طریق نازی 

می فهمیم که امیر چقدر باهوش است. 
وقتیباس�رعتپیبهبرداش�تنس�یگارتوسطنازی

میبرد.
آفرین! من نیاز داشتم که وقتی امیرعلی در پایان سراغ 
جست وجو در عکس های دوربین یا اینترنت می رود، این 
هوش او را قبلا در جایی برای مخاطب کاشته باشم. مساله 
دیگری را هم در نظر بگیر که من در یک فضای بسته نیاز 
به حضور یک دختر شاد و بانشاط امروزی مثل نازی دارم 

تا رنگی متفاوت به صحنه دهد.
ماجهترس�یدنبهباورداستان،صحنهپذیرشنوزاد
توسطس�ارارادرفیلمنمیبینیموشایدعدمتوجهوی
بهشرایطنوزادبرایبرخیمخاطبانقابلپذیرشنباشد.

م��ا در این نوع روایت از هر لحظه ای که اقتضای درام 
ما باشد، می توانیم ورود پیدا کنیم. من براساس ایجاد معما 
در فیلم می توانم آن لحظه را نشان ندهم. مثل این می ماند 
که دریک داستان کارآگاهی که قرار است کارآگاه قاتل را 
پیدا کند، صحنه اول را با قتل و نش��ان دادن هویت قاتل 
نش��ان بدهیم. خب، دیگر معمایی وجود نخواهد داشت! 
این همان فقدان منطق یا حفره است. امکان دارد با تغییر 
راوی به نوعی از سردرگمی مخاطب برسیم، اما در ملبورن 

ما خیلی جایی برای این چاله ها باقی نگذاشتیم.
ایدهملبورنازکجازادهشد؟

م��ن 19 ایده اولی��ه یک خطی داش��تم و فکر کردم 
ملبورن قابلی��ت بالایی برای تولید دارد و چنان مس��اله 

دراماتیکی داشت که خود من را هم درگیر کرد. 
م�ادرهماندقای�قابتداییباحادثهمح�رکروبهرو
میش�ویمودرادامهباکش�فامیرعلی،بهنقطهمرگزا

میرسیم.
بله! این دقیقا طبق تعریف فیلمنامه نویسی است که 
می گویی��د. خوب می دانی که فیلم های س��ه نقطه ای در 
دقایق 25 تا 3۰ به نقطه عطف اول می رس��ند که موتور 
فیلم روشن می شود. مک کی آمد 
و گفت که قب��ل از عطف، حادثه 
محرک را بیاورید. شخصیت های 
م��ا متوجه عل��ت اتفاق��ات اولیه 
می شوند و در پایان به نتیجه نهایی 
می رسند. البته من تقاضا می کنم 
متن مصاحب��ه را طوری پرداخت 
کنید ک��ه مخاطبی ک��ه فیلم را 
ندیده است، متوجه نقاط حساس 

فیلم نشود و داستان لو نرود.
باتوجهبهژانردراممعماییفیلم،حتمااینمس�الهرا
درنظرمیگیریم.آیاهس�تهقدرتمنددرامکهتبدیلبه
س�اختارهدفمندیمیش�ود،ازهمانابتدادرفیلمنامه

مشخصبود؟
ایده اولیه من چنین نبود و در واقع به جای بچه، فرد 
بزرگسالی را داشتیم که در آن اتفاق از ابتدا مشخص بود، 
یعنی همین درام معمایی را که می گویی در آن فیلمنامه 
نداش��تیم. بعد فکر کردم که س��ن آن کاراکتر را به نوزاد 
برس��انم و اتفاق را هم نامش��خص کنم تا فیلمنامه جان 
دوباره ای بگیرد. هنگام نگارش واقعا اذیت می شدم و این 
فش��اری را که الان تماشاگر با خود دارد، من آن موقع به 

سختی تحمل می کردم.
بعدهمدنبالدلیلیرفتیدکهمابهازایبیرونیدرجهت

آناتفاقرخدادهبراینوزادداشتهباشد.
همین طور است. این رسیدن هم خیلی اتفاقی رخ داد 
که انگار مانند یک معجزه بود. خودم هیچ ایده ای نداشتم 
و بعد از یک هفته مستاصل بودم و به این سمت می رفتم 
که علت آن حادثه برای نوزاد را مربوط به پرس��تار بدانم. 
یک روز که در حال جست وجو در اینترنت بودم، به صورت 
اتفاقی آن موضوع رخ داده در فیلم را نوشتم و به آن مساله 
رسیده و بعد در فیلمنامه آوردم که البته موضوع حساسی 
اس��ت و مبتلابه بسیاری اس��ت. من ایده اولیه را به طور 
خیلی فش��رده و نزدیک به یک سال تبدیل به فیلمنامه 

کامل کردم و تنها دو بار بازنویسی شد.
درنمایاولس�اختمانمدرنیرامیبینیمکهمیتواند

معرفخوبیازطبقهمتوسطکاراکترهاباشد؟
یک جور مانند دستگیره ای است که در را می گشاید تا 

وارد دنیای این آدم ها شویم. 
بعضیه�اایرادات�یمیگیرندکهچراآنق�دربهطبقه

متوسطدرفیلمهاپرداختهمیشود؟
به آنها می گویم که من خودم متعلق به طبقه متوسط 
جامعه هس��تم و صادقانه تر می توانم آنها را نشان دهم تا 
بخش دیگری از جامعه را که شاید اطلاع چندانی از آنها 
نداشته باشم. من به خاطر شناختی که دارم، مسلما بهتر 

می توانم این گروه را نشان دهم.
نقشمشاوردرساختفیلمملبورنچگونهبود؟

آقای عیاری نوعی حمایت معنوی از من را که فیلمساز 
اول بودم، صورت داد و فیلمنامه را خیلی دوس��ت داشت. 
از بچگی به س��ینمای ایشان علاقه داشتم و در این فیلم 
هم خیلی چیزها از ایش��ان یاد گرفتم که با س��خاوت به 

من می گفت.
تاچهحدفیلمنامهاولیهدراجرادچارتغییرشد؟

خ��ودت می دانی که این جنس از فیلمنامه ها خیلی 
جای تغییرات اساس��ی ندارد. ما کم��ی تغییرات در اجرا 
داش��تیم، مثلا به جای شکستن شیش��ه در جهت ورود 
ب��ه آن موضوع اولیه در فیلمنامه با افتادن تخت وارد آن 
عدم واکنش نوزاد می شدیم. از طرفی من با توجه به اینکه 
می دانستم خودم قرار اس��ت فیلم را بسازم، سعی کردم 
با تمام جزئیات فیلمنامه را بنویس��م و حتی بخش هایی 
همراه با میزانسن بوده است. جالب است که آقای عیاری 
در روز اول گفتند که فیلمنامه ملبورن کارگردانی ش��ده 
است. منظورش پرداختن به جزئیات در متن بود. من عضو 
باشگاهی بودم که می گوید شما به عنوان خالق اثر نباید از 

متن بیرون بزنی. 
م�ادرکارگردانیبانماهاییس�ادهوب�دونفرمگرایی
خاصیمواجهیم.اینمسالهباآگاهیصورتگرفتهبود؟

ببین! من در فیلم های کوتاهم شیطنت های فرمی را 
که می گویی کرده ب��ودم. در ملبورن، حرکت با دوربین، 
لن��ز باز و روایت غیرخطی را عمدا کنار گذاش��تم. اگر به 
س��مت اجرای پیچیده ای می رفتم، تماشاگر را از ارتباط 
مستقیم با فیلم خارج می کردم و هرگونه فاصله گذاری در 
اجرا می توانست ذهن مخاطب را از پرده بیرون بزند. من 
می دانستم که چنین مسائلی را به من می گویند که چرا 
آنقدر فیلم ساده اجرا می شود. این سادگی را از عوامل فیلم 
هم خواستم که با کمال فداکاری انجام دادند. فیلمبرداری 
هومن بهمنش اصلا نشان داده نمی شود و اتفاقا کارش در 
فستیوال فیلم استکهلم هم تقدیر شد. طراحی صحنه و 
صدابرداری خوب وحید مقدس��ی و صداگذاری درخشان 
ایرج ش��هزادی و بازی ها هم همینطور بود. هدف ما این 
بود که همه چیز در خدمت داس��تان باشد و ما بگذاریم 

فیلم دیده شود.
م�ننگ�رانپایانبندیفیلمبودمکهخوش�بختانهبه
بهترینشکلممکنصورتگرفت.اماخیلیهابااینپایان

مشکلداشتند.
فکر می کنم بخش��ی از اینها مربوط به شتاب زدگی 
موجود در جشنواره فجر بود. بعضی ها با قاطعیت می گفتند 
پایان باز بود و خلاصه به هر طریقی می خواستند هر چه 
بیشتر فیلم را به س��ینمای آقای فرهادی نزدیک کنند. 
پای��ان باز و تم قض��اوت از این برچس��ب ها بود که هیچ 
ربط��ی به ملبورن ن��دارد. ما داریم ب��ه صورت تخصصی 
صحبت می کنیم. به لحاظ ساختاری پایان فیلم و نقطه 
اوج وقتی اس��ت که امیرعلی به خانه پی��رزن می رود. در 
آنجا می توانست فیلم تمام شود. ما تعریفی از نقطه بحران 
و نقطه اوج داریم. در بحران، شخصیت تصمیم می گیرد و 

در نقطه اوج، پرونده فیلم بسته می شود.
زیبای�یپایانبندیایناس�تکهبع�دازنقطهاوجبه
سکانسیمیرسیمکهتاثیراحساسیبسزاییبرتماشاگر
خواهدگذاشتوآنهنگامیاستکهازداخلتاکسیبه
سمتتیتراژتیرهایبهمانندوجدانمردمیرویموصدای

گریهایکهرویآنمیآید.
بله و از طرفی موضوع این است که به دو سوال اساسی 
فیلم پاسخ داده می شود که علت این اتفاق چیست؟ و اینها 
می خواهند با این اتفاق چه کار کنند که به هر دوی این 
سوال ها تا نقطه اوج جواب داده می شود. ما قرار نیست که 
به سوالات شخصیت های دیگر و مسائل بعد پاسخ دهیم.
درواق�عمابهآنجامیرس�یمکهش�خصیتتوانحل

جغرافیایمسالهدارخودراداردیانه؟
آفرین. 

امافیلمنامهبهطورکاملبراس�اسس�اختارکلاسیک
تمامنشد.

بله! درست می گویی. با تو موافقم که فیلمنامه به طور 
کامل کلاسیک نیس��ت. من پرده آرامی بعد از نقطه اوج 
دارم تا بفهمیم که حال اینها بعد از تصمیمی که گرفتند، 
چگونه اس��ت؟ به قول تو اگر در همان خانه پیرزن تمام 
می کردی��م، آن حس کاشته ش��ده منتقل نمی ش��د. ما 
سکانس داخل تاکسی را برای آن گذاشتیم که وارد روان 
شخصیت ها شویم و من قبلا به عنوان فیلمنامه نویس به 

همه سوالات مخاطب جواب دادم. 
ازابتداچنینپایانیرادرنظرداشتید؟

من بعد از دو ماه به این پایان رس��یدم و فکر می کنم 
یکی از امتیازات خوب این پایان، عدم پیش بینی آن است. 
به اعتقاد من پایانی خوب است که نتوان پیش بینی کرد. 
ما پایانی دیگر را هم فیلمبرداری کردیم که نگاهی متضاد 
از این داشت. ما این دو نمای فعلی و قبلی را برای تعدادی 
مخاطب عام گذاشتیم و جالب است که اکثرا همین پایان 
فعلی را پسندیدند و به نظرم تاثیر این نما بعد از فیلم بر 

تماشاگر بیشتر خواهد بود.

اخبار

خبرنگار فرهنگی »وطن امروز« باشید
هموطن گرامی! نقدها و یادداش��ت های خ��ود را در 
حوزه فرهنگ و هنر، اعم از نقد سینمایی، نقد کتاب 
و گزارش فرهنگی از سراسر ایران برای روزنامه ارسال 
کنید. ضمن انتش��ار مطالب ش��ما به نام خودتان در 
روزنامه، هر ماه به بهترین مطلب ارس��الی هدیه ای از 

طرف »وطن امروز« تعلق خواهد گرفت. 
Farhangi@vatanemrooz.ir
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جنگسنگمحکخوبیبود

مسؤولیتپذیریانساندرجهانمدرنامروزکمرنگشدهاست

گفت وگوی »وطن امروز« با نیما جاویدی، کارگردان فیلم ملبورن

مسؤولیت پذیری یعنی
عباس دوران 

دول�تمصربهماویزان�دادوفیلمدر
آنجابهنمایشدرآم�دوحتیعنوان
بهتری�نفیل�مراازآنخودک�رد.در
اختتامیهآن،وزیرفرهنگمصرروی
صحنهآمدوازهنرایرانیتقدیروازما
بهخاطراشتباهدولتخودعذرخواهی
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